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 االله الرحمن الرحیمبسم 
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    عَلَّمَ الْإِنْسَانَ مَا لَمْ یَعْلَمْ 
  
  
  
  

  صدق االله العظیم
  ـ الآیات ة العلقسور                       
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Abstract  
 

This study aims to investigate the role of communicative activities 

in acquiring vocabulary. The researcher used the descriptive analytical 

method. A questionnaire has been used as a tool for data collection. The 

statistical system for data analysis are also used. The research sample 

included fifty English teachers for the secondary schools.     

The researcher has reached into the following findings: The 

communicative activities help the students in enriching their vocabulary.  

Real communication promotes the speaking skills among the students at 

secondary schools level.  Based on the results of this study, the researcher 

recommends the following: Enriching the syllabus with good topics that 

help the students in acquiring vocabulary .Teacher must be well trained in 

communicative activities. Teachers are advised to use role play in 

presenting new vocabulary. Teacher should use new technology to 

facilitate acquiring vocabulary. 

  

 

 

 

 

  

  

  

 

 

  

 



 v

  مستخلصال

، كتساب المفـردات اللغويـة  إلى تقصي دور أنشطة التواصل في اتهدف هذه الدراسة     

استخدم و ، كأداة لجمع البيانات ستبانة، كما استخدم الاالوصفياستخدم الباحث طريقة التحليل 

خمسين معلماً من المرحلـة   دراسةشملت عينة ال .نظمة الإحصائية لتحليل البيانـات الأ

نتـائج  ال إلىخلالها توصل الباحث اللغة الإنجليزية من  ممن يدرسون مادةنوية الثا

أن ممارسـة  كمـا   ،تساعد في إثراء المفردات اللغويةأن أنشطة التواصل  :التالية

تخاطب لدى طلاب اللغة الإنجليزية فـي  مهارات ال تطورالمخاطبة بصورة فعلية 

إثراء المنـاهج  : الباحث بالتالي بناء على نتائج الدراسة أوصى. يةلمرحلة الثانوا

ضرورة تـدريب  . لطلاب في كسب المفردات اللغويةبموضوعات جيدة تساعد ا

الألعـاب   باسـتخدام  معلمـين نصح الكما ي، جيداً على أنشطة المخاطبةالمعلمين 

أيضاً استخدام التقنيات الحديثة  معلمينوينبغي على ال،  لتدريس المفردات الجديدة

  .لتسهيل اكتساب المفردات
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